
گــروه ســینما و تلویزیون -ســریال های 
»چرنوبیل« و »تاج« به جمع نامزدهای چهل وپنجمین 
دوره جشــنواره جوایز تلویزیونــی ادینبورگ راه 

یافتند.
به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی ورایتی، 
فهرســت نامزدهــای نهایــی جوایــز بین المللی 
ادینبــورگ در حوزه تولیــدات تلویزیونی طی یک 

برنامه مجازی اعلام شد.
ســریال های چرنوبیل ، ســالها و سالها، پایان 
دنیای لعنتی، الیزابت گم شــده است ، تاج و گیری/
هاجی )وظیفه/شرم( به عنوان نامزدهای نهایی برای 

جایزه بهترین سریال درام معرفی شدند.
سریال های حس خوب، گیم فیس، مادر و دفاع از گناهکار نیز از جمله سریال هایی هستند که به فهرست نامزدهای نهایی جایزه 

بهترین سریال کمدی این جشنواره راه یافتند.
امسال یک شاخه جدید و مناسبتی با عنوان خلاقیت در بحران به جوایز ادینبورگ اضافه شده است که به بهترین  محتوای خلق 

شده در روزگار کرونا تعلق می گیرد.
مستند هشت دقیقه و ۴۶ ثانیه ، یک روز زندگی در بریتانیای کرونازده و بیمارستان: در نبرد با ویروس کرونا از جمله برنامه های 

تلویزیونی هستند که برای دریافت جایزه این بخش با هم رقابت می کنند.
جشنواره بین المللی جوایز تلویزیونی ادینبورگ یک رویداد سالانه است که اصحاب حوزه تلویزیون و دنیای دیجیتال را برای 
گفت وگو درباره مسائل و چالش های عمده موجود در این صنعت گرد هم جمع می کند. هر ساله حدود ۲ هزار هیئت از شبکه ها و 
شرکت های تولیدکننده بین المللی در این جشنواره شرکت می کنند. جشنواره امسال به دلیل شیوع کرونا به جای ماه اوت، ۱۸ نوامبر 

)۲۸ آبان ۹۹( برگزار می شود.

گروه سینما و تلویزیون -فیلم کوتاه »پروانه« با 
اتمام کامل مراحل فنی برای حضور در فســتیوال های 

خارجی آماده نمایش شد.
مراحل فنی فیلم کوتاه »پروانه« ســاخته مسعود 
حقی و به تهیه کنندگی سجاد مرادی به تازگی به اتمام 
رسیده و این فیلم قرار است در چند فستیوال خارجی 
به نمایش درآید. فیلمبرداری »پروانه« اواخر زمســتان 
سال گذشته در تهران انجام شد ولی با توجه به شیوع 
ویــروس کرونا، مراحل فنی مقداری با تعویق به پایان 

رسید.
شقایق فراهانی، لاله اسکندری، روژین صدرزاده 

و… بازیگران اصلی این فیلم کوتاه هستند.
این فیلم مضمونی اجتماعی دارد و داستانش درباره دختری به نام پروانه است که چند ماهی در خود فرو رفته و حرفی نمی زند. او 

سرانجام با همراهی مشاور روانپزشک خود پرده از رازی برمی دارد که خط اصلی داستان فیلم را تشکیل می دهد.
»پروانه« اولین ساخته مسعود حقی محسوب می شود که پیش از این به عنوان دستیار کارگردان و برنامه ریز با کارگردانان مطرحی 
چون حسن فتحی، فریدون فرهودی، قاسم جعفری، علیرضا فرید و… تجربه همکاری داشته است. وی فعالیت هنری خود را از سال 
۷۱ از تئاتر آغاز کرد و چندین نمایش را نیز به عنوان بازیگر و کارگردان روی صحنه برد و در بسیاری از مجموعه های تلویزیونی نیز به 

عنوان دستیار کارگردان و برنامه ریز حضور داشته است.
دیگر عوامل »پروانه« عبارتند از نویسندگان: مهیار محمودیه، مهران مرادی، مدیر فیلمبرداری: ابوالفضل نباتی، طراح گریم: مهیاد 
میمّی، مدیر صدابرداری: علی کاظمی، طراح صحنه و لباس: شهرام غدیری، مدیر برنامه ریزی: اتا حسینی، منشی صحنه: مژگان طاهرپور، 
دستیار کارگردان: پیمان جمشیدی، مشاور رسانه ای: امین اعتمادی مجد، عکاس و تصویربردار پشت صحنه: پوریا نوری، مدیر تولید: 

حامد مرادی، جانشین تولید: حسین شاکری، تدوینگر: روزبه کلباسی.

گروه سینما و تلویزیون -با اکران 
فیلم سینمایی »یلدا« در سینماهای آلمان، 
تعدادی از رسانه های این کشور به نقد و 

بررسی این فیلم ایرانی پرداختند. 
یلدا، سومین ســاخته بلند مسعود 
بخشــی، به تهیه کنندگی علی مصفا از ۶ 
شــهریورماه با دوبله آلمانی در سراســر 
آلمان روی پرده رفته اســت و اکران آن 

تا مدتی ادامه خواهد یافت.
لیتــل دریــم، پخش کننــده فیلم 
ســینمایی »یلدا« در آلمان، اعلام کرد که 
ظرفیــت کامل بلیــت پیش نمایش های 
»یلدا« در شــهرهای برمــن، هامبورگ، 
کلــن، دوســلدورف، فرانکفــورت و 
 برلیــن یــک  روز پیــش از نمایــش به 

فروش رفت.

همچنین این شــرکت ۲۰ سالن به 
سالن های نمایش دهنده فیلم اضافه کرده 

است.
تعدادی از رسانه های آلمانی با نقد 
و تحلیل این فیلم ایرانی از تماشــاگران 

خواسته اند یلدا را در سینما ببینند.
روزنامه زوددویچه سایتونگ که از 
مهم ترین روزنامه های آلمان محســوب 
می شــود یلدا را در میان ۱۰ فیلم مهم ماه 

که حتما باید دید، انتخاب کرد.
پاره ای از نظرات رسانه های آلمان 

درباره این فیلم بدین شرح است:
درخشان )بی آر کینوکینو - ژورنال 

سینمایی تلویزیون سراسری آلمان(
مسعود بخشــی به فشردگی کامل 
و باورنکردنی در درام فیلم دســت یافته 

اســت )آربی بی کالچــر. رادیو برلین و 
براندنبورگ(

داستانی معاصر، انسانی و جهانی، 
تماشاگر به دشواری لحظه ای برای یک 
نفس عمیق در طول این فیلم پرکشــش 
می یابد. )روزنامه اشتوتگارترسایتونگ(

یلــدا بــا رویکــردی اجتماعی - 
فرهنگی، تماشــاگر غربی را با داستانی 
جدید بــه چالش می کشــد. )روزنامه 

دارمشتاتر اکو(
یلــدا بــا فشــردگی  عواطــف 
تماشــاگران را در دســت مــی گیرد تا 
بر مردســالاری نوری نقادانــه بتاباند. 

)نورنبرگر تسایتونگ(
دریافتی هیجان انگیز از جامعه ای 
کــه آن را بیگانه می دانســتیم. )روزنامه 

کُلنیشه رُوندشاو(
داســتان این فیلم در مــورد مریم 
کمیجانی، زن جوانی است که به دلیل قتل 
شوهرش به مرگ محکوم شده است. او 
در شب یلدا به استودیوی یک برنامه زنده 
تلویزیونی آورده شــده است تا از طرف 
تنها فرزند مقتول یعنی مونا ضیا بخشیده 
شــود اما مجموعه اتفاقات در صحنه و 
پشــت صحنه این برنامه هر دو زن جوان 
را در چالشــی جدی برای تصمیم گیری 

قرار می دهد.
بهناز جعفری، صدف عســگری، 
بابــک کریمی، آرمان درویش، فرشــته 
حسینی، فقیهه سلطانی، فروغ قجابگلو، 
زکیه بهبهانی، رامونا شاه، ساغر صباحی، 
حســن جودکی، محمد ســاربان، کمال 

هاشــمی، ولی الله ریگی، فرهاد فداکار، 
لیلا شفاعی مهر، محمود ذوالفقاری، نسا 
افرنگه، مریم خداوردی، بنفشه غفاری، 

بهنام داوری، سارا والیانی، بهرام افشار و 
با حضور فرشــته صدرعرفایی بازیگران 

فیلم یلدا هستند.

فیلم کوتاه »پروانه« آماده نمایش شد»چرنوبیل« و »تاج« نامزدهای جشنواره تلویزیونی ادینبورگ
گروه ســینما و تلویزیون -همزمان با هفته سوم ماه محرم »تالار وحدت« میزبان 
موسیقی-نمایش »علمدار« با تهیه کنندگی افتخاری پرویز پرستویی خواهد بود؛ اجرایی 

خیریه که با هدف کمک به محرومین مناطق مختلف کشور، روی صحنه می رود.
پوئم ســمفونی »علمدار« توســط پوریا خادم نوشته و اجرا شده است. این پوئم 
سمفونی روایتگر روز آخر زندگی حضرت عباس )ع(، علمدار سپاه حضرت سیدالشهدا 
)ع( اســت و شــامل چندین بخش از جمله »ماهِ میان«، »آبِ ممنوعه«، »دشت سوزان«، 
»در راه فرات«، »شــرمِ آب«، »نبرد«، »عَلَمْ بر خاک«، »مرثیه«، »شــروه خوانی« و »سپاه 
بی ســردار« است.پوئم سمفونی »علمدار« قرار است با رهبری بردیا کیارس و در قالب 
یک موســیقی-نمایش برخوردار از حرکات فرم و روایت، با مشــارکت بنیاد فرهنگی 
هنری رودکی و مؤسسه خیریه »خادمین علی بن ابیطالب )ع(« در هفته سوم ماه محرم 
در تالار وحدت اجرا شود. بخش روایت این موسیقی نمایش توسط چهره های شناخته 
شــده هنری و بازیگران مطرح ســینما و تئاتر انجام خواهد شد.پرویز پرستویی بازیگر 
مطرح ســینما و تئاتر ایران تهیه کنندگی افتخاری پروژه نمایشــی »علمدار« را برعهده 
خواهد داشت و طبق شنیده ها حسین مسافرآستانه و یا حسین پارسایی کارگردانی این 
اثر را انجام خواهد داد.پرویز پرســتویی چندی است که در همکاری با مؤسسه خیریه 
»خادمین علی بن ابیطالب )ع(« با مدیریت رسول خادم، وجوهات و کمک های مردمی 
را در قالب بسته های ارزاق و خدمات دیگر در مناطق محروم استان های مختلف کشور 
از جمله سیستان و بلوچستان و هرمزگان توزیع می کند. قرار است بلیت های موسیقی-
نمایــش »علمدار« که همزمان بــه صورت آنلاین و حضوری )با ظرفیت محدود برای 
تماشاگران( در تالار وحدت روی صحنه می رود، به صورت همت عالی فروخته شود 
و همه عوائد فروش اجراهای این اثر از طریق مؤسسه خیریه »خادمین علی بن ابیطالب 

)ع(«، صرف کمک به خانواده های بی سرپرست و مناطق محروم شود.

گروه سینما و تلویزیون - اکران فیلم سینمایی »انگاشته« به کارگردانی کریستوفر 
نولان، مدتی پیش در سینما های جهان آغاز شد. در هفته گذشته فیلم سینمایی »انگاشته« 
کریستوفر نولان به صورت بین المللی اکران شد و افتتاحیه قابل توجه ۵۳ میلیون دلاری 
را با توجه به وضعیت ادامه دار همه گیری ویروس کرونا به ثبت رساند.بیشــترین میزان 
فروش این فیلم علمی-تخیلی، از گیشه انگلستان به دست آمده که ۷.۱ میلیون دلار برآورد 
شده است. این فیلم در ۴۱ بازار بین المللی شامل فرانسه )۶.۷ میلیون دلار(، کره جنوبی 
)۵.۱ میلیون دلار( و آلمان )۴.۲ میلیون دلار( اکران شده است. هفته آینده کمپانی برادران 
وانر این اثر را در ایالات متحده آمریکا، روســیه و چین نمایش خواهد داد.توبی امریک 
رئیس کمپانی برادران وارنر در این باره می گوید: با »تنت« درخشش خوبی در گیشه جهانی 
داشــتیم و از این موضوع راضی هســتیم. کریستوفر نولان بار دیگر فیلمی را ارائه داد که 
تقاضای زیادی برای دیده شدن در سینما ها دارد.  »انگاشته« فیلمی در ارتباط با وارونگی 
زمان است که جان دیوید واشنگتن و رابرت پتینسون در نقش های اصلی آن نقش آفرینی 
می کنند. انگاشته قرار بود ماه ژوئیه اکران شود که البته چندین بار به دلیل شیوع ویروس 
کرونا تاریخ اکرانش عقب افتاد. »انگاشته« ۲۰۰ میلیون دلار بودجه تولید داشت و هزینه 
زیادی هم برای بازاریابی این فیلم شده است. حتی در شرایط عادی هم به سود رسیدن 
این فیلم بسیار سخت است؛ اما با بازگشایی سینما های چین به عنوان دومین بازار بزرگ 
سینمایی جهان، امیدواری  برای به سود رسیدن »انگاشته« بیشتر می شود. این فیلم برای 

رسیدن به نقطه سر به سر و کسب سود، باید مرز فروش ۸۰۰ میلیون دلار را رد کند!

»علمدار«رویصحنه»وحدت«میرود

فروشقابلتوجه»انگاشته«درگیشهجهانی

سینما و تلویزیون 8
کارگردان مستند جهان، خیال خدا: گروه ســینما و تلویزیون- فیلم 

مســتند جهان، خیال خدا بــا نگاه به این 
مهم که انســان از آغــاز خلقت همواره به 
دنبال راهی برای فرار از جدایی و رسیدن 
به وصل بوده اســت، روایــت زنانه ای از 
زندگــی خانواده ای در روســتای ســلخ 
جزیره قشم را به تصویر کشیده که زندگی 
عاشــقانه ای دارند و با مسائل گوناگونی 

روبه رو می شوند.
آیدا انصاری کارگردان این مســتند 
که دانش آموختــه آکادمی هنرهای زیبای 
رم است، در این فیلم به زندگی و فرهنگ 
مردمان جنــوب ایران و تجربه شــان در 

خلسه، خیال و وصل پرداخته است.
فیلمبرداری مستند جهان، خیال خدا 
محصول تازه مدرسه فیلم سازی ایموفیس 
به تهیه کنندگی بهروز نشان از خرداد امسال 
آغاز شده بود و به زودی آماده نمایش شده 

است.
موضوعمستندجهانخیالخدا
چیستوچراســراغاینموضوع

رفتید؟
این فیلــم در مورد زندگی آدم هایی 
اســت که شــاید در ظاهر زندگی عادی 
دارند اما در باطن، زندگی آمیخته با رویا و 
خیال دارند. مادیات برای آنها اصل زندگی 
نیست، واقعاً نیست. مصداق کامل این بیت 
از سنایی است که: آز را گشتن دگر آن آرزو 
دیــدن دگر / هر دو با هم کرد نتوان یا وثن 

شو یا شمن
دلیلاینکهقشــمرابهعنوان
محلروایتفیلمانتخابکردیدچه

بود؟
دو سال بود که در مورد جزیره قشم و 
کلًا هرمزگان زیبا تحقیق می کردم. در آغاز 
برای من پوشــش زنان آن منطقه گیرا بود. 
شــاید هم این علاقه به این خاطر است که 
تحصیلات من در حوزه مد و لباس است. 
لباس های زنانه این منطقه در کنار پوشش 
و حجاب از زیبایی های بسیاری برخوردار 
است. رنگی که در این لباس ها به کار برده 

می شــود جذابیت دارد. به خصوص برقع 
که یک حجاب است و تحقیقات زیادی در 
مورد آن صورت گرفته اســت. در ابتدا نیز 
من برای پرداختن به اهمیت برقع و نقش 
آن در زندگی زنان وارد این منطقه شــدم، 

موضوع پایان نامه من این بود.
در تحقیقات ابتدا با هرمز آشنا شدم، 
امــا بعدتر تصمیم گرفتم به ســلخ بروم. 
دوســتان و همکاران من در این فیلم پیش 
از ایــن به این محل ســفر کرده بودند و با 
تحقیقاتی که انجام دادم متوجه ویژگی های 
منحصر به فرد این مردم شــدم. ســفرم به 
این منطقه دو دلیل داشت. یک اینکه قشم 
بســیار بکر و دســت نخورده است و به 
جهت فرهنگی ناشناخته مانده است. دوم 
خانواده ایی که شناخته بودم و زندگی آن ها 

برای من زیبا و خاص بود.
همین دلیل ها انگیزه ای شــد برای 
اینکــه زندگــی آن ها را جلــوی دوربین 
ببــرم. تا نــه تنها مردم ایران، بلکه ســایر 
مردم دنیا نیز با این فرهنگ آشــنا شــوند. 
امروزه بسیاری کشــورهای دنیا صنعت 
گردشــگری را اولویــت توجه خود قرار 
داده اند. بدون شک ایران با آثار تاریخی و 
خرده فرهنگ ها نیز می تواند موفقیت های 
زیادی در این حوزه داشــته باشــد. برای 
خود من شــیوه زندگی این آدم ها بســیار 
جذاب و دیدنی بود. انسان هایی خونگرم 
که علی رغم دریانوردی به کارهایی دیگر 
نیز می پردازند. مردمی که تفریحی ندارند 
توانســته اند آداب و رسوم اجداد خود را 
زنده نگهدارند و با آن روزگار می گذرانند. 
هرچند با پیشــرفت شبکه های اجتماعی 
ایــن روزهــا تصاویر بســیاری را از این 
ســرزمین ها شاهد هســتیم گمان می کنم 
بخشــی از زندگی این آدم هــا تا به حال 
کمتر در آثار مستند و سینمایی نمایش داده 

شده است.
بــاتوجهبهموضــوعفیلمو
ورودبهزندگیبومیمردمقشمآیا

بامشکلاتیمواجهنبودید؟

پیش از هر چیز باید بدانیم این فیلم 
در دوران انتشــار ویروس کرونا ســاخته 
شــد. آن روزهایی که ما به هرمزگان سفر 
کردیم تمام منطقه قرنطینه شــد. قطعاً، هم 
ما و هم میزبانان ما نگرانی هایی داشــتیم 
که خوشــبختانه با رعایت شــیوه نامه ها 
مشــکلی پیش نیامد. اما خود این موضوع 
در فیلمبرداری برای ما سختی های زیادی 

در پی داشت.
ضمن اینکه پیش از ما نیز دوستانی به 
آن سرزمین سفر کرده و متاسفانه تصاویری 
گرفتــه بودنــد که برخی اهالــی را دچار 
مشــکلاتی کرده بود. با تمام این تفاســیر 
ما برای این فیلــم باید خیلی به مردم این 
منطقه نزدیک می شــدیم. راستش طبیعتاً 
با توجه به فرهنگ ما وارد شدن به زندگی 
خصوصی مردم راحت نیست، مخصوصاً 
اینکه شــما یک زن باشید. اما خوب وقتی 
علاقه زیاد و صمیمیــت با خود را دیدند 
همراه شــدند. لباس محلی آن ســرزمین 
را می پوشــیدم، به رسم و رسوم های آنها 
احترام می گذاشــتم و تلاش کردم در امور 
زندگی با آن ها همراه باشم. حتی فقط شب 
اول برای اســکان به جایی که اجاره کرده 
بودیم رفتیم و باقی زمان را با همراهانم در 

منزل آن ها مستقر شدیم.
فیلمچهزمانــیآمادهخواهد

شــدوآیاپسازآمادهشدنبرنامه
خاصیبرایآندارید؟

در حال حاظر فیلم در مرحله تدوین 
است. با توجه به حساسیت ها تلاش دارم 

تا به بهترین خروجی برسیم. این فیلم یک 
برش از زندگی مردمانی است که در جنوبی 
ترین نقطه ایران و ســرزمین های مرزی 
زندگی می کنند. وسواس دارم امانت داری 

کرده باشم از فرصتی که آنها در اختیار من 
گذاشته اند. در بیخ گوش منطقه آزاد قشم 
روستاهایی وجود دارد که مردم با کمترین 
امکانات در آن زندگی می کنند. اما جالب 

است که بدون گلایه با آداب و رسوم خود 
زندگی می گذرانند. این آرامش زندگی در 
کنار محرومیت های فراوان برای من خیلی 
عجیب بود. چگونه با این همه کمبود می 
توان این چنین زندگی آرامی داشت. چرا 
ما که در شهرهای مدرن و با امکانات خوب 
زندگی می کنیم این آرامش را نداریم. برای 
پیدا کردن این پاسخ حتما این فیلم را ببینید. 
زنــان و کودکان در کنار مردان آن چنان در 
زندگــی میدان داری می کنند که برای هر 
بیننده ای جذاب است. برای همین تلاش 
داریــم پس از پایان تدوین، فیلم را پخش 
کنیم تا نشان دهیم آرامش ذاتی انسان تنها 
در توسعه فناوری نیست. زندگی دیگری 
در زیر پوســت این جهان در جریان است 
که آرامشی عجیب را برای انسان به ارمغان 

می آورد.
درصــورتاکــرانازطریق
جشنوارههایاعمومیفکرمیکنید
چقدربتوانــدتوجهمخاطبعامرا

جلبکند؟
مخاطب با این فیلم ارتباط بســیار 
خوبــی برقرار خواهد کرد. شــما در این 
فیلم ســرزمینی عجیــب را می بینید که با 
رنگ، دریا و موسیقی ارتباط عجیبی دارد. 
فرهنگ هایی کمتر دیده شده که می تواند 
هــر مخاطبی را به خود جلب کند. قبل از 
اینکــه این کار را بســازم خیلی به آن فکر 
کردم. دوست داشــتم مخاطبم از دریچه 
دوربین من که یک زن هســتم به این فیلم 
نگاه کند. شــاید هم به همین خاطر بود که 
خــود دوربین به دســت گرفتم و به رغم 
ســختی های کار تلاش کردم این مهم را 
خود انجام دهم. حتی برای تدوین فیلم هم 
سعی کردم از یک زن کمک بگیرم تا حس 
زنانگی در فیلم حفظ شود. به همین دلایل 
امید زیــادی دارم که فیلم توجه مخاطبان 

را جلب کند.
فکرمیکنیدچقدرموضوعات
مشابهدررابطهبامعرفیفرهنگها
وجودداردوچقدرمیتوانبهچنین

موضوعاتیپرداخت؟
هر چقدر از خرده فرهنگ ها حرف 
بزنیم و در ساخته هایمان از آن الهام بگیریم 
کم اســت. همــه ما می دانیم با گذشــت 
زمان بســیاری از این آداب و رســوم یا از 
بین می روند یا متاســفانه دچار تغییرات 
جدی می شوند و اشخاصی آن را تحریف 
می کنند. پس به نظرم هرچه می توانیم باید 
در این حوزه اثر تولید کنیم. این قسمت از 
جنوب ایران به جهت مهاجرانی که بیشتر 
از شرق آفریقا داشته طبیعتاً از نظر فرهنگی 
مشــابهت های زیادی دارد. بــرای مثال 
شمنیسم که از گذشته در این منطقه رواج 
داشته و هنوز هم در نقاطی از ایران به ویژه 
جنوب رایج است. مهاجرانی که در طول 
تاریخ به این سرزمین آمده اند و با گذشت 
زمــان در این نواحــی مانده اند موضوع 

جالبی برای هر مستند سازی است.
قصدداریدبازهــمدرزمینه
معرفیفرهنگهایبومیکشــور
فیلمبسازید؟دراینصورتبهچه
موضوعــیوچهمنطقهایخواهید

پرداخت؟
حتما، همانطور که گفتم می شــود 
سال ها و سال ها در ایران به فرهنگ و هنر 
مردم پرداخت و به آخر نرسید. البته برای 
مــن نقش زن، پوشــش زن و میزان تاثیر 

گذاری اش در هر منطقه اولویت است.  
برنامــهایبــرایحضوردر
عرصهساختفیلمداستانیدارید
یــاصرفاقصــدداریــددرزمینه

مستندسازیفعالیتکنید؟
از نظــر من در ایــن دوره و زمانه و 
با پیشرفت فناوری تمام انسان ها می توانند 
فیلم بســازند. هر کدام از ما یک داســتان 
بــرای تعریف کردن و به تصویر کشــیده 
شــدن داریم. حالا این به دغدغه و علاقه 
افراد بر می گردد که چه می خواهند. علاقه 
و دغدغه من ســینمای مســتند است؛ اما  
فیلمنامه هایی هم آماده دارم که شاید روزی 

جلوی دوربین ببرم.

گروه سینما و تلویزیون-هو سیائو-. 
قسمت پنجم از مجموعه سینمایی »جیغ« 
که قرار بود ســال ۲۰۲۱ اکران شود، به دلیل 
نگرانی ها از شــیوع کرونا با یک سال تاخیر 

روی پرده می رود.
کمپانــی فیلمســازی پارامونت در 
تغییراتــی جدید در برنامه هــای خود، ۱۴ 
ژانویــه ســال ۲۰۲۲ )۲۴ دی ۱۴۰۰( را به 
عنوان تاریخ اکران قسمت پنجم مجموعه 

سینمایی جیغ تعیین کرد. بنابراین علاقمندان 
به ژانر وحشــت باید یک سال بیشتر برای 

تماشای این فیلم صبر کنند.
تاکنــون چهار قســمت از فیلم جیغ 
به کارگردانــی وس کریون تولید شــده که 
قسمت اول در سال ۱۹۹۶، قسمت دوم در 
ســال ۱۹۹۷، قسمت سوم در سال ۲۰۰۰ و 
قسمت چهارم در سال ۲۰۱۱ اکران شد. این 
چهــار فیلم در مجموع ۶۰۸ میلیون دلار در 

گیشه های جهانی فروش کردند.
قســمت پنج از این فیلم ترسناک به 
کارگردانی مت بتینلی اولپین و تایلر گیلت 
ســازندگان فیلم آماده باشی یا نه محصول 
سال ۲۰۱۹ و بازی کورتنی کاکس و دیوید 
آرکت ســاخته می شود. نو کمبل هنرپیشه 
کانادایــی نیز تمایل خــود را برای حضور 
دوباره در نقش سیدنی پرسکات ابراز کرده 

است.

کمپانی پارامونــت در جدول بندی 
جدیــد خود، همچنین تاریــخ اکران فیلم 
چشــمان مار را از ۲۳ اکتبــر ۲۰۲۰ )۲ آبان 
۱۳۹۹( بــه ۲۲ اکتبر ۲۰۲۱ )۳۰ مهر ۱۴۰۰( 
موکول کرد و قرار شد قسمت جدید فعالیت 
فراطبیعی نیز به جای ۱۹ مارس ۲۰۲۱ )۲۹ 
اســفند ۱۳۹۹(، چهارم مارس ۲۰۲۲ )۱۳ 

اسفند ۱۴۰۰( روی پرده برود.
شــیوع ویروس کرونا در جهان روند 

عادی بســیاری از رویدادهــای مختلف 
سیاسی، اجتماعی و فرهنگی را مختل کرد 
و بــر بازارهای جهانی و اقتصاد کشــورها 
در بخش هــای گوناگون از جمله فرهنگ 
تاثیرات جدی گذاشت. تعطیلی سینماها و 
توقف پروژه های ســینمایی یکی از تبعات 

پرشمار شیوع این ویروس بود. 
وقفه ایجاد شده، جدول  زمانی اکران 
فیلم های پرمخاطب و گیشــه پســند را به 
هم ریخت. حتی پس از آنکه در بســیاری 
از کشورها دســتورالعمل و شیوه نامه های 
جدید بــرای از ســرگیری فیلمبرداری ها 

تدوین شد، کمپانی های بزرگ فیلمسازی 
در اکــران فیلم های خود روی پرده نقره ای 

دچار تردید شدند. 
دلیل عمــده این تردید هم آن بود که 
هرچقدر هم بحث اعمال تدابیر پیشگیرانه و 
بهداشتی در میان باشد باز هم برای بسیاری 
از مردم حضور چند ســاعته در سالن های 
سرپوشیده سینمایی در شرایط شیوع کرونا 
کار چندان عاقلانه ای به نظر نمی رسد. عدم 
استقبال مردم هم نتیجه ای جز ضرر و فروش 

پایین فیلم های پرهزینه نخواهد داشت.
در آشفته بازار گیشه های بین المللی، 

چشم امید ســینماداران به انگاشته ساخته 
جدید کریستوفر نولان و لایواکشن دیزنی 
از انیمیشــن پرطرفدار مولان بود. انگاشته 
هفته گذشــته در بیش از ۷۰ کشــور جهان 
از جمله بیشــتر کشورهای اروپایی، کانادا، 
استرالیا و کره جنوبی اکران شد و مولان روز 
۴ سپتامبر )جمعه ۱۴ شهریور( در سرویس 
پخش اینترنتی دیزنی پلاس اکران اینترنتی 

می شود. 
حــال باید منتظر مانــد و دید آیا این 
فیلم هــای پرهزینه و پرســتاره می توانند 
سینماهای کرونازده جهان را احیا کنند یا نه.

کارگردان فیلم مستند »جهان، خیال خدا« با اشاره به اهمیت خرده فرهنگ ها، گفت: امروزه بسیاری کشورهای دنیا صنعت گردشگری را اولویت خود
 قرار داده اند. بدون شک ایران با آثار تاریخی و خرده فرهنگ ها می تواند موفقیت های زیادی در این حوزه داشته باشد.

قبلازاینکهاینکاررابسازمخیلیبهآنفکرکردم.دوستداشتممخاطبمازدریچهدوربینمنکهیکزن
هستمبهاینفیلمنگاهکند.شایدهمبههمینخاطربودکهخوددوربینبهدستگرفتموبهرغمسختیهای
کارتلاشکردماینمهمراخودانجامدهم.حتیبرایتدوینفیلمهمسعیکردمازیکزنکمکبگیرم
تاحسزنانگیدرفیلمحفظشود.بههمیندلایلامیدزیادیدارمکهفیلمتوجهمخاطبانراجلبکند.

گروه سینما و تلویزیون- بازیگر 
ســریال »روزی روزگاری« همزمــان با 
بازپخش این مجموعه از شبکه »آی فیلم« 
دربــاره حضــورش در این ســریال، از 
نقش خــود و ویژگی های این مجموعه 

خاطره انگیز سخن گفت.
محمــود جعفــری بازیگر قدیمی 
سینما و تلویزیون که این روزها در سریال 
»روزی روزگاری« در آی فیلم دیده می شود 
درباره نقش خود در این سریال بیان کرد: 
قبل از این ســریال در فیلمی بازی کرده 
بودم به نام »شاخه های بید« به کارگردانی 
آقای امرالله احمدجو که نقش پسری ساده 
لوح را بازی می کردم یعنی دقیقاً شبیه نقش 

»شــعبان« در »روزی روزگاری«. آقــای 
احمدجــو برای دیالوگ های این کاراکتر 
خیلی زحمت کشیده بود و من هم سعی 
کردم این دیالوگ های طولانی و زیبا را به 

خوبی ادا کنم.
وی اضافه کرد: من خیلی این نقش 
را دوستش داشتم و با او هم ذات پنداری 
می کــردم. از آنجــا که خــودم در چنین 
محیطی بزرگ شده ام ایفای نقش شعبان 
خیلی برایم مشــکل نبــود چون می دانم 
شــرایط زندگی در آن زمان خیلی بدوی 

بوده است.
جعفــری درباره دوبلــه صدایش 
در این ســریال نیز گفت: خیلی دوست 

داشــتم که خودم در نقش خود صحبت 
می کردم اما نشد. با این حال، دوبلوری که 
جــای من صحبت می کرد خیلی زحمت 
کشیده بود و فضای کار را به خوبی منتقل 
می کرد. البته آن زمان، صدابرداری ســر 
صحنه خیلی مرســوم نبــود و مثل حالا 
نبود که صدابرداری ســر صحنه است و 
مخاطب صدای واقعی هنرپیشــه را روی 

نقش می شنود.
این بازیگر سینما و تلویزیون درباره 
حضور خسرو شــکیبایی در این سریال 

بیان کرد: یک شب دور هم جمع بودیم و 
اشک در چشمان مرحوم خسرو شکیبایی 
حلقــه زد و به آقای احمدجو گفت ســه 
ماه اســت که اینجا حضــور دارم اما یک 
پــلان هم از من فیلمبــرداری نکردی! و 
آنجا بود که فهمیدم یک هنرپیشــه چقدر 
باید صبر و حوصله داشته باشد و اعتراض 
نکند. ای کاش دوستان بازیگری که اکنون 
در کنار ما نیســتند، امــروز زنده بودند و 
همچنان اخلاق مداری و بازیگری را به ما 
آموزش می دادند. جای این بزرگان واقعاً 

خالی اســت. هر وقت سریال را می بینم 
احساس می کنم این دوستان زنده هستند.

وی درباره تجربه همکاری با امرالله 
احمدجو نیز عنوان کرد: نزدیک به ۴۰ سال 
است که با کارگردانان بسیاری کار کرده ام. 
فیلم و ســریال هم زیاد داشته ام اما امرالله 
احمدجو یکی از بهترین، باســوادترین 
و کاربلدترین کارگردانانی اســت که در 
زندگی ام دیده ام. همیشــه هم دعا می کنم 
ایشــان کار جدیدی انجام دهد تا من هم 

در گوشه آن کار باشم.

بازیگــر »روزی روزگاری« درباره 
اینکه آیا در بازپخش، خودش این سریال 
را می بینــد یا نه عنوان کــرد: تازه متوجه 
شده ام که ســریال در حال پخش است. 
این روزها به خاطر مشغله کاری کمتر در 
خانه هستم اما »روزی روزگاری« را بارها 

و بارها دیده ام.
وی درباره دلایل ماندگاری سریال 
نیــز گفــت: کارگردانی و نویســندگی 
خــوب و بازیگران توانــا و اینکه برای 
تمام جزئیات ســریال فکر شــده است، 

از جملــه این دلایل بوده اســت. از همه 
مهم تر اینکه، مجموعه ای از عوامل در این 
سریال به شــکل عاشقانه کار می کردند. 
همه ما عاشقانه و از جان و دل در »روزی 

روزگاری« کار می کردیم و طبیعتاً هر 
چه از دل برآید، لاجرم بر دل نشیند. 
مخاطب هــم به طور قطع متوجه 

این عشق و صداقت می شود.
ایــن بازیگــر در پایان با 

اشاره به اینکه چقدر تلویزیون 
می بیند نیز گفت: بســیاری از 
سریال هایی را که ندیده ام از 
شبکه آی فیلم دنبال و تماشا 

می کنم.

محمود جعفری مطرح کرد؛

»روزی روزگاری« عاشقانه ساخته شد

               اکران »جیغ ۵« به تعویق افتاد

واکنش رسانه های آلمانی به نمایش فیلمی ایرانی

هر چقدر از خرده فرهنگ ها حرف 
بزنیم کم است
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